

Environmental education programme focused on Human–Elephant coexistence

Education à l'environnement centrée sur la coexistence Humains–Eléphants

Julien Marchais^{1&2}, Douglas & Sandi Groves¹, Laure Berthon²

¹Living With Elephants Foundation—<http://livingwithelephants.org>

²Des Eléphants et Des Hommes—<http://deselephantsetdeshommes.org>

Elephant Outreach Programme

The relationship between humans and elephants will face the challenge of natural resources and space sharing for generations to come in all the elephant range countries.

This complex challenge requires that people address the problem of our co-existence with wildlife. It will require all the tools we have for conservation, including environmental education.

The Elephant Outreach Programme was created in Botswana in 2001 with the objective to encourage harmonious relationship between humankind and the rest of biodiversity, especially its bigger land representatives.

This programme is designed for pupils of towns and villages neighbouring wildlife areas. It offers a nature class, in the closest wildlife area hosting elephants, to children aged around 10 years old.

Studying ecosystems, flora and fauna and playing educational games are the main strategies to raise children's awareness about wildlife protection. Children are taught to identify mammals, birds and trees and discover the connections among species; they hear about the role of plants and animals in the ecosystems in order to understand the precious and numerous services nature and biodiversity contribute to humans and how their degradation can affect our livelihood.

The highlight of this nature class lies in the positive emotion generated by a gentle encounter with elephants in their natural habitat. For most of the children, it is the first time they actually see an elephant.

This programme was initiated in 2001 in Botswana, in the Okavango Delta by the Living With Elephants foundation (<http://livingwithelephants.org>). In 2007, a similar programme was started in the Boromo region of Burkina Faso (<http://enfantsetelephants.net>). In these

Programme 'Enfants et Eléphants'

La relation humains-éléphants posera aux futures générations la problématique de partage de l'espace et des ressources naturelles dans tous les pays abritant encore des pachydermes à l'état sauvage.

Cette problématique est très complexe et pose la question fondamentale de notre coexistence avec la nature sauvage. Elle requiert tous les outils à notre disposition pour la conservation et notamment l'éducation à la nature et à l'environnement.

Le programme 'Enfants et Eléphants' a été créé en Afrique en 2001 dans le but d'encourager une relation harmonieuse entre l'Humanité et le reste de la Biodiversité, et plus particulièrement ses plus grands représentants terrestres.

Ce programme est destiné aux écoliers des communes et villages riverains d'espaces protégés. Il consiste à offrir aux enfants âgés d'une dizaine d'années (élèves de niveau CM1) une classe nature dans la réserve voisine abritant des éléphants.

La sensibilisation à la protection de la nature passe principalement par l'observation des paysages, la découverte de la faune et la flore, et par le jeu éducatif. En constituant un herbier, en découvrant les utilisations médicinales des arbres ou en jouant aux devinettes sur les animaux de la brousse, les enfants sont amenés à réfléchir aux précieux services que nous rend la nature et aux conséquences que peut avoir sa dégradation.

L'impact positif de cette sortie naturaliste repose sur l'émotion forte générée par la rencontre pacifique et contemplative des éléphants que les enfants découvrent souvent pour la première fois.

Ce programme a débuté en 2001 au Botswana, dans le delta de l'Okavango, et a été initié par la fondation Living With Elephants (<http://livingwithelephants.org>). En 2007, un programme similaire a été

two countries, the programme has been developed in partnership with the local people involved in wildlife conservation and education. Both are financially supported by ecotourism and generous sponsors.

Since its inception, the programme has hosted more than 2000 children accompanied by their parents and teachers.

mis en place au Burkina Faso, dans la région de Boro-mo (<http://enfantsetelephants.net>). Dans ces deux pays le programme est mené en partenariat avec tous les acteurs impliqués. Ils sont soutenus par de généreux sponsors et pérennisés grâce à l'écotourisme.

Depuis sa création, le programme a été offert à plus de 2000 enfants accompagnés par leurs parents ou enseignants.



Julien Marchais



Julien Marchais